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سال بیست ویکم      شماره ۴۹۶۸

به گزارش «شرق»واکنش سازمان امور مالیاتی 
سازمان امور مالیاتی کشور در واکنش به 
گزارش «تیغ مالیات» که در روزنامه «شرق» 
مورخ ۹ آبان ۱۴۰۳ منتشر شده است، پاسخی 
را ارسال کرده که در ادامه می خوانید: «یکی 
از بیانات و تأکیدات دوراندیشانه رهبر معظم 
انقلاب مدظله  العالی در ســال های اخیر که 
بارها به مســئولین کشور گوشــزد نموده اند، 
عدم اتکای بودجه کشور به نفت و صادرات 
محصولات نفتی و تکیه  بــر تولید داخلی و 
درآمدهای مالیاتی است. از آنجایی  که همواره 
دولت خود را ملزم بــه اجرای منویات مقام 
معظم رهبری می داند، بنابراین کوشیده است 
با اتخاذ سیاســت های لازم بــرای جلوگیری 
از فرار مالیاتی، توســعه مؤدی مداری با عدم 
ایجاد فشــار بر مؤدیان خُرد، هوشمندسازی 
نظام مالیاتــی و ســاماندهی معافیت های 
مالیاتــی در مســیر تأمین درآمدهــای پایدار 
دولت قدم بردارد. درآمدهای مالیاتی نه تنها 
در ایران بلکه در تمامی کشــورهای پیشرفته 
و درحال پیشــرفت به عنوان یکی از عناصر 
اصلــی در تأمیــن درآمدهای پایــدار لحاظ 
می شود. برهمین اساس این سازمان کوشیده 
است با پوشش حدود ۵۶ درصد هزینه های 
جاری دولت نقش اساســی در تأمین درآمد 
مالی پایدار کشــور ایفا نمایــد. این در حالی 
است که توفیق ســازمان امور مالیاتی کشور 
در پوشــش حداکثری هزینه هــای جاری و 
منابع عمومی بودجه، با پیاده سازی پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان، ساماندهی 
تفکیک حســاب های  پرداخت،  درگاه هــای 
تجاری و شخصی، بررسی تراکنش های بانکی 
مشکوک، شناســایی مؤدیان جدید، افزایش 
یک درصــدی نرخ مالیات بر ارزش افزوده (از 
۹ درصد به ۱۰ درصد) و ... میســر شده است. 
علی ایحال موارد زیر بــرای تنویر موضوعات 

بدین شرح است؛
حــدود ۴۰ درصــد از حجــم مالیــات 
وصولــی در ســال های گذشــته مبتنی بر 
مالیات بر مصــرف بوده که از مصرف کننده 
نهایی دریافت می شــود، بر همین اســاس 
بخش قابل توجهی از مالیات وصول شــده 

هیچ تأثیری بر تولید نخواهد داشت.
در ســال جاری (عملکرد سال ۱۴۰۲ که 
در ســال ۱۴۰۳ مالیات آن وصول می شود) 
با افزایش ســقف شــمولیت بهره مندی از 
ظرفیت تبصره مــاده (۱۰۰) ق.م.م تا میزان 
فروش ۱۸۰ میلیارد ریال امکان اســتفاده از 
این فرصت برای تعداد بیشــتری از مؤدیان 
محترم مالیاتی نســبت به ســال گذشــته 
فراهم شده و مالیات ۷۲ درصد از مشمولین 
موضوع تبصــره مــاده (۱۰۰) ق.م.م، صفر 
تعیین شده است که نشان از تمرکز سازمان 
امور مالیاتی کشــور بر دانه درشت ها بوده و 
بالطبع برای وصول درآمدهای مالیاتی، هیچ 
فشاری بر مؤدیان خُرد تحمیل نشده است. 
از سویی دیگر بهره مندی از ظرفیت ماده ۹۷ 
قانون مالیات های مســتقیم (قطعی سازی 
مالیــات اظهاری مؤدیان برمبنای ریســک) 
و تولید اظهارنامه سیســتمی، برای تعداد 
بالاتــری از مؤدیان فراهم شــده که این امر 
نیز، منجر به تمرکز ســازمان بر پرونده های 

پرریسک شده است.
ســازمان امور مالیاتی کشــور در ســال 
جاری به منظور ارتقای شــفافیت از نحوه 
هزینه کــرد درآمدهای مالیاتی و پاســخ به 
مطالبه به حق مؤدیان، طرح نشان دار کردن 
مالیات را اجرایی نموده اســت که طی این 
طــرح مؤدیان اشــخاص حقیقــی هنگام 
تکمیل فرم تبصــره مــاده (۱۰۰) ق.م.م از 
میان فهرســتی حــاوی ۱٫۸۹۱ پروژه، محل 
هزینه کــرد میزان مالیــات پرداختی خود را 
انتخاب نمودند. طی این طرح ۱٫۳۰۳ پروژه 

به صورت کامل تأمین اعتبار شده اند.
ســازمان امور مالیاتی کشور در راستای 
حمایت از تولید، تشویق به سرمایه گذاری و 
رشــد اقتصادی، در سال های اخیر اقدام به 
کاهش نرخ مالیات اشخاص حقوقی نموده 
 است، به طوری که این نرخ از ۲۵ درصد به 
۲۰ درصد در قانون بودجه سال های ۱۴۰۳و 

۱۴۰۲ کاهش یافته است.
به زعم بسیاری از کارشناسان و فعالان 
اقتصادی میزان معافیت هــای مالیاتی در 
ســال های اخیر غیرمنطقی بوده که همین 
امر منجر به تحمیل حجم بالایی از مالیات 
ازدست رفته به سازمان امور مالیاتی کشور 
شــده اســت. یکی از سیاســت های مهم 
این سازمان در ســال های اخیر ساماندهی 
مالیاتی  گسترده  معافیت های  هوشمندانه 
است، به طوری که با حذف موارد غیرضرور 
و ارائــه معافیت های کارآمد در راســتای 
حمایــت از حقوق بگیران، اقشــار ضعیف 
جامعــه و کســب وکار خُرد از یک ســو و 
دریافت مالیات صحیح و عادلانه از ســوی 

دیگر گام برداشته است.
در پایان سازمان امور مالیاتی کشور تأکید 
همیشــگی خود بر استقبال از پیشنهادهای 
سازنده برای اصلاح و توسعه نظام مالیاتی 

کشور را تکرار می نماید».

پسته زبان بسته

صنعت پســته این روزها حال و روز خوبی ندارد و می توانم بگویم روزهای 
بسیار سختی بر تولیدکنندگان و تاجران پسته می گذرد. می پرسید چرا؟

این موارد را بخوانید:
پرده اول: پوکی محصول

باورش ســخت است اما حجم محصول پوک امســال پسته از همه سال ها بیشتر 
است. آمار دقیق وجود ندارد اما شواهد نشان می دهد ۳۰ درصد محصول امسال 
پوک است.۲۰ درصد محصول نیز درجه دو به شمار می رود و بقیه محصول امسال 
درجه یک است. به همین دلیل، برآوردها نشان می دهد که محصول برداشت شده 

امسال، از نظر وزنی بین ۲۰ تا ۳۰ درصد کمتر از پیش بینی هاست.
پرده دوم: افزایش قیمت

بیش از ۸۰ درصد محصول پسته صادر می شود. به این ترتیب قیمت داخلی پسته 
از قیمت صادراتی این محصول مشــخص می شــود . قیمت صادراتی نیز حاصل 
ضرب قیمت جهانی پســته در قیمت ارز است. امسال از نظر وزنی، هم محصول 
آمریکا کاهش داشــته و هم محصــول ایران. آمریکایی ها کــه حاکم اصلی بازار 

شده اند، قیمت را ۱۰ درصد افزایش داده اند.
پرده سوم: افزایش قیمت ارز

طی دو ماه اخیر که فصل برداشــت پسته بوده، قیمت ارز به طور متوسط بیش از 
۱۵ درصد افزایش پیدا کرده است.

پرده چهارم: تهدید بزرگ
طی چند ماه گذشــته، کمیسیون مواد غذایی اتحادیه اروپا با هشدارهای متعدد از 
بالا بودن آمار محموله های برگشتی پسته ایران شکایت داشته و طی چند روز اخیر 
تهدید کرده که در جلسه آتی این کمیسیون، ورود پسته ایران را ممنوع خواهد کرد.

پرده پنجم: مشکل مزمن 
هنوز مشکل پیمان سپاری و میزان بالای ارزش گمرکی این محصول که مدت هاست 

صادر کنندگان واقعی را زمین گیر کرده به قوت خود باقی  است.
پرده ششم: از دست رفتن بازارها 

همان طور که اشاره شد، برداشت محصول ایران و آمریکا کمتر از میزان پیش بینی ها 
بــوده و در نتیجه قیمت جهانی پســته افزایش یافته اســت. احتمالا این افزایش 
قیمت  باعث کاهش تقاضا شــده و از طرفی مشکلات صادرکنندگان ایرانی باعث 
شــده خریداران برای خرید پســته ایرانی اشــتیاقی نشــان ندهند. معمولا بخش 
عمده ای از محصول پسته پیش از کریسمس و سال جدید چینی ها فروش می رود 
اما امســال به دلایلی که اشاره شــد  در بازارها خبری نیست و تجار پسته نگران از 

دست دادن بازارها هستند.
پرده هفتم: دولت های بی خیال

بازارها در  حال از دســت رفتن است اما این موضوع ظاهرا برای دولت ها اهمیتی 
ندارد. پسته همیشه در ردیف مهم ترین کالاهای صادراتی بوده اما این روزها حتی 
وزارتخانه های متصدی هم به مشــکلات بی شماری که سد راه تولید و تجارت این 
محصول شــده اهمیت نمی دهند و هر کدام این مشــکل را از زاویه دید خود و به 
صورت کاملا سلیقه ای تفسیر و راه حل های تخیلی و غیرقابل اجرا ارائه می دهند.

پرده هشتم: اقدام عاجل
اتحادیه اروپا شــوخی ندارد. بحث تحریم پســته ایران قرار است در نشست ۱۶ و 
۱۷ ماه جاری به رأی گذاشــته شــود. بر اساس تجربیات قبلی، بهترین راهکار برای 
جلوگیری از تحریم پســته ایران این اســت که وزارتخانه های ذی ربط، بلافاصله با 
ارســال نامه به اتحادیه اروپا اطمینان دهند که پیگیر موارد مطرح شده هستند و از 
این اتحادیه بخواهند که تصمیم گیری درباره پسته ایران به تعویق افتد. همچنین 
پیشــنهاد دهند هیئتی مرکــب از نمایندگان وزارتخانه هــای مربوطه و نمایندگان 

بخش  خصوصی برای مذاکره با نمایندگان اتحادیه اروپا تعیین و اعزام شود.

سرنوشت عجیب یک اتحادیه
شرق: اتحادیه کسب و کارهای مجازی گرفتار سرنوشت عجیبی شده است. 
برگزاری انتخابات این اتحادیه ســه ســال با وقفه مواجه شــده است و در 
همین بین انتصابات بدون تشــریفات قانونی انجام شــد. رضا الفت نســب، عضو 
هیئت مدیره اتحادیه کســب و کارهای مجازی، می گویــد  انتصابات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در این اتحادیه ســبب شــد که در ســه ســال گذشــته اتحادیه 
کسب وکارهای مجازی ماشین امضای این وزارتخانه شود و ارتباط اعضا با اتحادیه 
قطع شــد و در نتیجه انتخابات به حد نصاب نرســید. الفت نسب در یک نشست 
خبــری که در اتاق اصناف تهران برگزار شــد، توضیــح داد: در ادامه همین روند، 
انتخابات اتحادیه کشوری کســب وکارهای مجازی که سی ام مهر برگزار شده بود، 
طبق پیش بینی ها و هشدارها به حد نصاب نرسید و به دور دوم رفت و قرار است 
یکشــنبه  بیستم آبان، دور بعدی انتخابات برگزار شود اما هنوز مقاومت هایی برای 
برگزاری آنلاین وجود دارد و در این شــرایط سناریوهایی پیش روی این نهاد صنفی 
قرار دارد: انحلال، تشکیل اتحادیه  های استانی و اداره روند انتصابی سه سال اخیر. 
از نگاه الفت نســب، هر سه سناریوی  احتمالی خطرناک خواهند بود و تنها راهکار 
برگزاری انتخابات به شــکل آنلاین اســت. الفت نســب در این نشست با اشاره به 
تشــکیل این اتحادیه در ســال ۱۳۹۶، لغو انتخابات سال ۱۴۰۰ و تأخیر سه ساله آن 
گفت: «اتفاقات زیادی در این وقفه سه ساله رخ داد. از جمله اینکه ارتباط اعضا با 
اتحادیه تقریبا قطع شــد. این باعث شــد که میزان مشارکت در انتخابات به شدت 
کاهش یابد. به طوری که از هفت هزار عضو اتحادیه، کمتر از ۵۰۰ نفر در انتخابات 
شرکت کردند، درحالی که باید یک ســوم در انتخابات رأی می دادند. اکنون در دور 
دوم باید تعداد شــرکت کننده ها یک چهارم اعضا باشد که باز هم بعید می دانم به 
شکل حضوری رقم بخورد ». او تأکید کرد: «اتحادیه کسب وکارهای مجازی مربوط 
به کسب وکارهای آنلاین است که بر بستر اینترنت فعالیت می کنند و توقع می رود 
این اتحادیه انتخاباتش به صورت آنلاین برگزار شود. در دوره اول انتخابات صرفا در 
مراکز اســتان ها امکان رأی گیری بود  که آن هم به درســتی انجام نشد. به نظر من 
برگزارکنندگان انتخابات درباره شــکل گیری اتحادیه دغدغه ای نداشــتند و ندارند. 
به طور جدی درخواســت کرده ایم که دوره دوم انتخابات به  صورت آنلاین برگزار 
شود اما متوجه شدیم که مرکز اصناف نامه ای زده و اعلام کرده است که انتخابات 
در روز بیســتم آبــان به  صورت حضوری برگزار می شــود. این نشــان می دهد که 
دوستان خیلی علاقه ای ندارند که اتحادیه با مشارکت تمام اعضا شکل بگیرد. شاید 
به  خاطر مخالفت با صیانت با ما مشــکل دارنــد. با این همه همچنان پیگیریم که 
انتخابات به  صورت آنلاین هم انجام شــود. تلاش های زیادی در معاونت علمی و 
وزارت صمــت در این مورد صورت گرفته اما چیزی که الان روی میز داریم، برگزار 
حضوری انتخابات است. با این شرایط میزان مشارکت احتمالا حتی کمتر از سری 
قبل خواهد بود ». عضو هیئت مدیره کسب وکارهای مجازی درباره ضرورت وجود 
اتحادیه هم به این موارد اشــاره کرد: «در شــرایط فعلی ضــرورت وجود اتحادیه 
کســب وکارهای مجازی به شدت حس می شود. مشکلات مختلفی وجود دارد که 
برای حل آنها این اتحادیه باید وســط میدان باشــد. از محدودیت ها و فیلترینگ تا 
موضوع نماد الکترونیکی که در خیلی از جاها ابزار قتل کســب وکارها شده و نیاز 
اســت که صنف خیلی جدی وارد شــود. در ابتدای فعالیت اتحادیه در ســال ۹۶ 
تعامل خوبی با اتحادیه های صنفی داشــتیم که در این سه سال از بین رفت. نیاز 

است که دوباره این تعاملات را بسازیم ».

محمد آزاد: دولت جدید یار دیگری از دولت قدیم گرفته اســت و 
ایــن خبری بود که تقریبا از روز اول همه منتظر آن بودند؛ اما او در 
اعلام اولین تصمیم رسمی خود حرف هایی زد که کسی انتظارش 
را نداشــت. خبری که فرزین به همراه توضیحات آن مطرح کرد، 
از ســوی رســانه ها با واکنشی مواجه شــد که اصلا انگار نه انگار 
کل نظام ارزی کشــور جابه جا شد و گویی وعده هایی که تورم کم 
می شــود، ارز از در و دیوار مملکت می ریزد و ایران چه می شــود، 
سخنان دولتی مســلک او را قبلا و همین دو، سه سال پیش همه 
نشنیده و عاقبت آن را ندیده بودند. بازاری جماعت حتی اگر تجربه 
هم در کار نباشــد، عمرا خام این حرف ها شــود. علاوه بر این بحث 
اسکناس شــخص شما که وسط باشد، از قبل یک نفر را داشته اید 
که از درون دیوارهای خبری نه چندان مستحکم بانک مرکزی اخبار 
را به شــما برساند. اولین مخاطب و متأثر از این تصمیم واردکننده 
اســت که نگران بود و نگران تر هم شــد. وقتی حــرف واردکننده 
وســط بیاید، تصویری عمومی -که احتمالا برساخته اقتصادی ها 
و روزنامه چی های تولیدپرور و خودکفادوســت باشد برای تحریک 
احساسات- وجود دارد که عده ای دلارهای واردات را در یک دست 
گرفته و با دســت دیگر مشعلی دارند و تولیدات داخل را به آتش 
می کشند. در حقیقت ماجرا و حداقل با قوانین منع واردات کنونی، 
واردکنندگان تنها کسانی هســتند که مواد اولیه برای تولید تأمین 
می کنند، دارو به کشــور می رســانند و غذا که تا حد امکان کسی 
از مریضی و گرسنگی آســیب نبیند، از قضا و باز در شرایط کنونی 
کشور همیشه لنگ ارز هستند و این البته سرنوشت هرکسی است 
که ریشــش گروی دولت یا به تعبیر دقیق تــر ابربنگاه خصوصی 
ایران باشــد. مجموعه تشکل های وارداتی که «فدراسیون واردات 
ایران» را تشکیل داده اند، پیش از اعلام رسمی این خبر با دعوت از 
مقام های دولتی مرتبط، رئیس بخش بازرگانی مرکز پژوهش های 
مجلس، یک کارشناس حقوق تجارت و نیز قائم مقام دبیر شورای 
گفت وگوی دولــت و بخش خصوصــی تهران تلاشــی ناموفق 
کردند. بــرای آگاهی دقیق از ابعاد این تغییر که فقط همین ابعاد 
حقیقتا بــزرگ آن هرکس را حداقل وادار به این پرســش می کند 
کــه چرا؟ لزوم چنین تغییری در این ابعاد در چیســت؟ هیچ کدام 
از اعضای دولتی حاضر نشــدند و این بار هم به پرنســیپ مرسوم 
دولتی ها در ایران -که در جهان به آن بی پرنسیپی می گویند- یعنی 
پذیرش دعوت بی اطلاع گذاشــتن حاضران تــا آخرین لحظات از 
تصمیــم اصلی و جذاب ترین بخش ماجرا یعنی لغوکردن حضور 
در جلســه با پیامکی از تلفن شخصی. محمدرضا فرزین که هنوز 
حکم او از ســوی رئیس جمهور جای خیس مهر دارد، از تشکیل 
بــازار ارز توافقی خبر داد؛ خبری که تا پیش از این در حد شــایعه 
قوی مطرح بود اما دیگر رســمیت یافت. با این تصمیم فرزین که 
به معنی تعطیلی کلی ســامانه نیما و انتقــال کل مبادلات ارزی 
-که البتــه فرزین از گفتن آن امتناع کرد- بــه مرکز مبادلات ارز و 
طلاست، دست کم یک شوک اساسی به بازار ارز واردات و صادرات 
وارد می شود و اگر پیامدهای مسئله به همین منتهی شود، بهترین 
حالت است. برخی از اعضای فعال قوه مقننه از این خبر می دهند 

که فرزین رأسا پیگیر این طرح است.

جنگ فرزین در ۲ جبهه
فرزین ابقا شــد اما مشــکلات ارزی او اگر در این دولت بیشتر 
نشــده باشــد، قطعا کمتر نیســت. معترضان بعدی دولت بسیار 
قدرتمندتر از فعالان اقتصادی هستند و به جنبه دیگری از سیاست 
ارزی دولت منتقد هستند. کل تیم اقتصادی دولت باید نگران این 
موضوع باشــند و مراقب حامیان بالقوه خود از جمله بازاری های 

کلان، اما فعالان اقتصادی چه می گویند؟

شکست مطلق در تجارت
به عنوان یک اصل کلی می توان ادعا کرد هرگاه بانک مرکزی پا 
به عرصه عملیاتی تجارت ارزی می گذارد، تن تجار و تولیدکنندگان 
را به لرزه می انــدازد. آخرین و نزدیک ترین نمونه آن انتقال کمیته 

اقدام ارزی در دولت ســیزدهم از سازمان توسعه تجارت به بانک 
مرکزی اســت که باز با اصــرار فراوان بانک مرکزی انجام شــد و 
در نهایت چیزی جز شکســت مطلق از آن بیــرون نیامد. با اینکه 
بخش خصوصی به ویژه اتــاق بازرگانی بارها و بارها در مصاحبه 
با رسانه ها خطر آن را گوشزد کرده بود و وزارت صمت تا حد قهر 
پیش رفت، این کار انجام شــد؛ شکســتی که دلیلی کاملا واضح 
دارد: تجــارت به رفت وآمد و ارتباط ارگانیک میان متولی و مجری 
نیــاز دارد و ســاختار بانک مرکزی بنا بر اصول تشــکیل دهنده آن 
اساســا فاقد پنجره مردمی است. قطع ارتباط مطلق میان تجار و 
بازرگانــان و اعضای جدید این کمیته، فعــالان اقتصادی را با یک 
سیستم عامل، آن هم نه هر سیستمی بلکه سامانه ای به نام جامع 
که عمدتا مانع تجارت و بسیار ناکارآمد و سراسر اشکال است، تنها 
گذاشت و اثرات منفی آن بســیار زیاد بود. این احساسی است که 
به ظاهر بار دیگر به شــدت موجب نگرانی فعالان اقتصادی است 
که در این دوران شــبه جنگی بیشتر وظیفه تأمین ارزاق عمومی را 

برعهده دارند.

ارز ارز ارز
کمتر کسی از مســئولان درگیر بودجه، این روزها به مسئله ارز 
بی توجه است. اگر دریچه لنز را بازتر کنید، کمتر فعال اقتصادی یا 
مسئولی هســت که امروز نگرانی ارزی نداشته باشد و با لنز کاملا 
باز اکنون ۴۰ ســال اســت که دغدغه اول و آخر مردم، مسئولان و 
تجار و تولیدکنندگان، کاغذی سبزرنگ است. دلار هر قدر هم که از 
آن فــرار کنید و به بریکس و بریکس پی و نظایر آن قوت تبلیغاتی 
بدهید، شما را دنبال می کند. از اواسط دهه ۶۰ میلادی حاکم پولی 
جهان اســت و به زور هم شــده -که کم ندارد- مقام قهرمانی را 
رها نمی کند؛  اگر هم رقیبی داشته باشد، نه یوان و روپیه، بلکه ارز 

مرغوب برادرش یورو است.

حکایت ایرانی دلار
درگیری ها درون مقام های رســمی بر ســر نرخ ارز این روزها 
چنان بالا گرفت که نماینده ای در مجلس که ظاهرا نه چندان به ارز 
علاقه دارد؛ این را سابقه اش می گوید که ناگهان در روزهای گذشته 
و همان هفت صبح با انتشــار فیلمی کوتاه سخنانی خارج عرف 
بیان کرد. حسین صمصامی، به صراحت همتی را « واداده» در برابر 
دشــمن مهاجم خواند و احتمالا با الهامی قلبی متوجه شده بود 
هر آنچه در بانک مرکزی می کنند، در اسرائیل دشمنان فریاد شادی 
ســر می دهند. او با سابقه مشــخص و معلوم تا جایی پیش رفت 
که رئیس جمهور منتخب مردم و مورد اعتماد رهبری را با ریچارد 
نفیو، چهره منفوری که با طراحی تحریم ها علیه ایران، مردم کشور 
را هــدف گرفت، کاملا برابر کــرد و البته همچنان با مصونیتی تام 
پاسخ این اتهام را پس نداده، همچنان که بازخواست اتهامی را که 
در صحن علنی مجلس درباره دست داشتن عبدالناصر همتی در 

فساد چای دبش وارد کرد، هنوز کسی از او نخواسته  است.

جایگاه سست مرکز مبادلات
امــا از طرف دیگــر در اتــاق بازرگانی، فرهــاد آگاهی، رئیس 
فدراســیون واردات ایران، در جلســه ای که ذکر شد، خبری مهم 
داد و گفت: این گونه به نظر می رســد که سیاســت دولت کنونی 
به طور کلی حذف ارز ۲۸هزارو ۵۰۰ تومانی اســت. سپس هومن 
حاجی پــور، قائم مقام دبیر شــورای گفت وگــوی دولت و بخش 
خصوصی تهران، نفر دیگری بود که ســخن گفــت. حضور او در 
جلســات -که نقش نوعی رابط میان دولت و بخش خصوصی را 
دارد- عمدتا نشان از وخامت روابط دارد و سخنانش نیز این مسئله 
را تأیید کرد. حاجی پور گفت: در زمینه تصمیمات جدید برای انتقال 
مسائل مربوط به ارز به مرکز مبادلات سؤال ما از نهادی مانند مرکز 
پژوهش های مجلس این است که بفهمیم اصلا نقش قانونی آن 
چیست و انجام این امور در حوزه اختیارات این مرکز است یا بخش 
دیگری؟ و آیا بخش خصوصی نمی تواند خود رأســا متولی امور 

ارزی باشــد؟ در نظر ما در بخــش خصوصی جایگاه قانونی مرکز 
مبادلات سســت است و همین که امروز هم نماینده آن در جلسه 
حضــور ندارند، اصلا پیام خوبی مخابــره نمی کند. قائم مقام دبیر 
شورای گفت وگو همچنین توضیح داد: در حقیقت وزارت صمت 
جایگاهی است که مســائل عمده بخش خصوصی با آن سروکار 
دارد؛ جنس گفتمان ما اصلا همخوان با وزارتخانه هایی است که 
وظایف تخصصی و متناظر با فعالیت های بخش خصوصی دارند، 

نه جایی مثل مرکز مبادله.
او با اشاره به مشــکل دیگری که درباره انتقال امور مربوط به 
ارز به نهادی مانند بانک مرکزی وجــود دارد، گفت: فارغ از همه 
این مســائل در بانک مرکزی اصلا جایی نیست که در صورت بروز 

مشکل یک فعال اقتصادی بخواهد به آن مراجعه کند.

اصلا تشکیل نمی شود
نماینده مرکز پژوهش های مجلس کمتر مخالف تصمیم فرزین 
نبود. زهرا کاویانــی، مدیر گروه بخش بازرگانی بازوی پژوهشــی 
مجلس در تشــریح برآورد ایــن مرکز از این تصمیــم اظهار کرد: 
نخست باید عنوان کرد که اگر کسی از مرکز مبادله حضور داشت، 
بحثی درمی گرفت و بخشی از مسائل روشن می شد. اما به تنهایی 
بــرآورد و نظــر ما درباره این بــازار جدید اولا ایــن خواهد بود که 
تشکیل نمی شود. او سپس ادامه داد: تصور آقای فرزین برای حل 
مشکلات ارزی راه اندازی بازاری است که با شکل کنونی عملکرد 
سامانه نیما متفاوت باشد و عملکرد آن چیزی شبیه کشف قیمت 
باشد. این عضو بازوی پژوهشی مجلس تأکید کرد: اما در  واقع امر، 
پیچیدگی های چنین اقدامی آن قدر زیاد است که قطعا سامانه آن 
بالا نمی آید و این پروژه قفل خواهد شد. کاویانی افزود: دوستان در 
بانک مرکزی باید با این موضوع مواجه شوند که عرصه عمل جایی 
متفاوت از نظرپردازی اســت. در اصل مســئله نیز نظر ما در مرکز 
پژوهش ها پیگیری ارز تک نرخی است و این اقدام مناسبی است که 
برای بحث درباره آن حضور آقای شــهیدی اینجا مهم بود. بحثی 

که مرتبا تا امروز عقب افتاده است.

این مرکز اصلا لایق نام بازار هم نیست
حاجی پور با تأیید این موارد گفت: برای ما در بخش خصوصی 
اساســا مزیت سامانه جدید مشخص نیســت. ایجاد یک سازوکار 
جدید تنهــا در حالتی منطقی اســت که گیروبندهــای کنونی را 
رفع کند و این مشــکلات امروزی وجود نداشــته باشــد. او سپس 
تصریح کرد: اما واقعا در بازاری که برای تخصیص ارز دسته بندی 
به شکل مشــخص دارد، احساس ما این اســت که اصلا معنادار 
نیســت که حتی به آن لقب بازار داد. عملکرد چنین سیســتمی 
قطعا با ســازوکاری که بازار خوانده می شــود، متفاوت اســت و 
ممکن نیست بتوان در آن کشــف قیمت انجام داد. او در توضیح 
برخی از این موانع گفت: مثلا اصل زمان داربودن دریافت ارز و در 
صف نوبت قرارگرفتن، خلاف روندی اســت که در جایی به عنوان 
بازار پیگیری می شــود. سوای این مســئله، هیچ معلوم نکرده اند 
که مزیت های این کار چیســت یا حداقل برای ما مشخص نیست. 
آنچه ما تا اینجا دریافته ایم، تنها این است که با اضافه شدن کارمزد 
یک بار دیگــر هزینه مبادلات را افزایش می دهــد. قائم مقام دبیر 
شــورای گفت وگوی بخش خصوصی، انتقــادات خود را به اصل 
تک مرجع بودن نهاد تصمیم گیر ارزی کشــور کشاند و گفت: اصلا 
سؤال بعدی ما این اســت که چرا فقط یک مرکز برای کل مسائل 
ارزی کشــور وجود داشته باشد؟ ســؤال ما این است که چرا خود 
بخش خصوصی برای نمونه فدراســیون واردات چنین اختیاراتی 
را ندارد؟ او پرســید: بانک مرکزی مگر نگران بازگشت ارز نیست؟ 
نگران باشد اما دیگر چه کار دارد که با چه کیفیتی و از چه طریقی 
این ارز باز می گردد؟ به ویژه آنکه این ارز حاصل از صادرات است و 
نه ارز نیمایی که متعلق به دولت باشد. ارزی است که خلق بخش 
صادرات و فعالان اقتصادی اســت و در شــمار مایملک شخصی 

انسان ها به حساب می آید.

از ابقا اولین تصمیم رئیس کل بانک مرکزی پس 

چالش ارز

جوابیه نگاه

خبر

اقتصاداقتصاد

محسن جلال پور

همچنین انضبــاط مالی دولت نیز مخدوش شــده، 
کســری بودجه رشــد یافته و بار تورمــی بر جامعه 
تحمیــل می کرد. به عنــوان مثال از حــدود پنج هزار 
طرح در مرحله نخســت حدود چهــار هزار طرح بار 
مالی داشته که ۵۳ درصد آنان فاقد منبع مالی مشخص و روش 
تأمین مالی ۴۰ درصد آنان مشــخص نبود. طبیعی است که رشد 
نقدینگی و تورم نتیجه این سیاست بود. مشکل دیگر این طرح ها 
فقدان کار کارشناســی و مطالعاتی لازم بــوده، بنابراین از قدرت 
توجیهی کافی برخوردار نبوده و در نتیجه اتلاف منابع رخ می داد، 

بنابراین دولت باید درباره مسائل یادشده هوشیار باشد.
می توان از منظری دیگر در این سفرها تأمل کرد. معمولا در این 
سفرها برای استقبال از دولت، همه یا برخی از مدارس، کارخانجات 
و ادارات تعطیل می شــوند. خسارت این نوع استقبال بر تولید ملی 

روشن اســت. هزینه های پلاکارد، پوستر و دیگر مسائل تبلیغاتی را 
بــرای ورود رئیس جمهور و تک تک وزیــران هم می توان ملاحظه 
کرد. از ســوی دیگــر، این ســفرها در مردم ایجاد انتظــار می کند، 
بنابراین استقبال مردم در دور اول طبیعی است اما با برآورده نشدن 
خواســته ها و تحقق نیافتن وعده ها به دلایل مشــکلات موجود و 
ناتوانی دولت، اســتقبال مردم کمتر خواهد شــد. از این رو می توان 
ویژگی این ســفرها را بالا بردن انتظــارات مردم بیش از توان دولت 
و نارضایتی بعدی دانست. آخرین ویژگی این سفرها، به دلیل نبود 
شفافیت و فقدان کار مطالعاتی، شکل گیری زمینه ای مناسب برای 
فرصت طلبان و رانت جویان اســت که از این مســیر به فساد دامن 
زده می شود. آقای روحانی همان سفرهای استانی را تا مدتی ادامه 
داد، اگرچه خبری از نامه ها و مصوبات به گســتردگی ســابق نبود 
اما تعطیلی مدارس و ادارات و آنچه او استقبال های خلاف شئون 

انســانی می نامید، ادامه یافت. بررســی علمی نشان می دهد که 
سفرهای استانی بر توسعه متوازن اثری نداشته است. بحران های 
استان های خوزستان و سیستان و بلوچستان و دیگر استان های مرزی 
گواه این امر است. باید بر اصلاح نظام حکمرانی تمرکز کرد. اما اگر 
دولت چهاردهم اصرار به چنین ســفرهایی دارد، این ســفرها باید 
با حداقل نیرو، بدون استقبال های پوپولیستی انجام شود. مدارس 
و کارخانجات و... برای این ســفرها تعطیل نشــوند. همه تبلیغات 
اســتانی برای ورود رئیس جمهور که بار مالی بر دولت دارد، حذف 
شــود. تنها مصوبات بودجه ای در سفرهای استانی دنبال شود و از 
ایجاد تعهد مالی جدید برای دولت اجتناب شود. دستگاه رسانه ای 
دولت تلاش کند تا انتظارات مردم از این ســفرها مدیریت شود. در 
یک کلام اگر در ســر دولت چهاردهم، سودای توسعه کشور است، 

به تجربه انجام شده بها داده و از آن درس بگیرد.
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